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АТОМПРОФСПІЛКА УКРАЇНИ: ІНФОРМАЦІЙНА І КУЛЬТУРНО-ПРОСВІТНИЦЬКА РОБОТА

В этом году делегация
Запорожской АЭС состави-
ла 32 человека. На период
проведения профсоюзного
семинара ее возглавила
Алена Прокопенко — пред-
седатель цехового комитета
службы контроля металла.
Алена Леонидовна расска-
зала нам о том, какие темы в
этом году стали самыми
актуальными и обсуждае-
мыми среди профактива.

Поскольку в 2016 го-
ду истекает пятилетний
цикл полномочий избран-
ных профсоюзных лидеров,
то основной темой семина-

ра стала подготовка к гряду-
щим отчетам и выборам в
Атомпрофсоюзе. Эту лек-
цию прочитал заместитель
Председателя Атомпроф-
союза Павел Прудников.

В целом же за время
обучения участники семина-
ра успевают рассмотреть
разноплановые темы, ак-
туальные для профактива.
Так, например, на этом се-
минаре позвучали лекции
«Стресс на рабочем мес-
те: коллективный вызов»,
«Конфликт на производст-
ве: пути преодоления» — эти
курсы читал психолог УТЦ
ЗАЭС Кирилл Зимин.

Уже традиционно лекто-
ром выступил председатель
цехового комитета цеха ра-
диационной безопасности
ЗАЭС Виктор Герасименко.
Его лекции всегда отличают-
ся нестандартным подхо-

дом с множеством интерес-
ных примеров и аналогий,
отметила Алена Прокопенко.

Значительный отрезок
времени посвятили лекциям
на тему «Законы информа-

ционной войны» и «Техника
безопасности профсоюзно-
го лидера в условиях инфор-
мационной войны». Эти и
ряд других лекций читали
председатель наблюдатель-

ного совета Киевского инс-
титута социального парт-
нерства Юрий Буздуган и
директор института Елена
Скоморощенко.
(Окончание на 2-й стр.)

«Гилея» провела 18-й традиционный профсоюзный семинар
Как уже сообщалось, профсоюзный семинар-

учеба на базе санаторно-оздоровительного комплек-
са «Гилея», в 1999 году основанный бывшим предсе-
дателем профкома ЗАЭС Натальей Скорых, уже
давно стал традиционной формой обучения для акти-
вистов Атомпрофсоюза Украины. В этом году, с 27
августа по 3 сентября, семинар прошел уже в 18-й
раз и собрал представителей всех промплощадок
АЭС, Восточного горного-обогатительного комбина-
та, Энергодарской и Чернобыльской объединенных
организаций, атомпрофсоюзников из предприятий и
организаций различных сфер деятельности.

ГЕРОЇ НЕ ВМИРАЮТЬ!

Роман народився 30
вересня 1994 року. Нав-
чався у ЗОШ №3, після
закінчення якої продовжив
здобувати освіту в Не-
тішинському професійно-
технічному училищі. До лав
Збройних сил був  призва-
ний 23 квітня 2014 року і
підписав контракт на по-
дальше проходження вій-
ськової служби. Проходив
її у селі Цвітоха, згодом

був переведений до в/ч
В 2829. Роман був ко-
мандиром відділення–ко-
мандиром машини роз-
відувального взводу спос-
тереження та технічних
засобів.

Провести Героя в остан-
ню путь зібралося май-
же тисяча людей: друзі,
знайомі, представники вла-
ди міста та району, просто
небайдужі громадяни.

Прощання з бійцем від-
булося 2 вересня у Славу-
ті. Після панахиди у храмі
Покрови Пресвятої Богоро-
диці та громадського про-
щання тіло Романа перевез-
ли до Цвітохи і поховали на
місцевому кладовищі. 

Пам’ятаймо, що за мир-
не небо над Хмельниччиною
склав голову на війні 22-річ-
ний відважний воїн, котрий
понад усе цінував життя.

Загинув Роман Власюк.
Вічна пам’ять Герою!

31 серпня поблизу села Богданівка Волноваського району Донецької області
в бою з російською диверсійною групою поліг смертю Героя сержант Збройних
Сил України Роман Власюк.

Большинство работников Запорожс-
кой АЭС — члены первичной профсоюз-
ной организации. Основная ее задача —
защита интересов трудового коллектива,
помощь в решении социальных вопро-
сов, оздоровление и материальная под-
держка тех членов Атомпрофсоюза,
которые на каком-то этапе жизненного
пути остро нуждаются в помощи. О том,
какие приоритеты в работе сегодня опре-
делил для себя и своего коллектива пред-
седатель профсоюзного комитета ЗАЭС
Николай Захаров, мы беседовали с лиде-
ром первички.

— Николай Федорович, недавно про-
шел ежегодный семинар для профактива
Атомпрофсоюза Украины. На ваш взгляд,
что дает это обучение и в чем заключает-
ся его основная цель?

— Семинары в СОК «Гилея» по-прежнему
остаются важной и неотъемлемой частью
обучения профактива. Это не только обуче-

ние, но еще и объединение людей. В этом
году в нем приняли участие более 180 чело-
век. Таким образом, налажен обмен инфор-
мацией о том, что происходит на каждой
площадке. Это возможность прослушать
уникальные лекции от интересных людей,
профессионалов своего дела. И опыт, зна-
ния, которые мы получаем на этом семинаре,
профактив затем использует в своей работе.

— Какие задачи вы как председатель
профсоюзного комитета ЗАЭС считаете
приоритетными на ближайшее время?

— Какими бы сложными ни были време-
на, профсоюзный комитет работает и будет
работать впредь. Сегодня потихоньку нала-
живаются наши взаимоотношения с адми-
нистрацией ЗАЭС, ведь многие вопросы воз-
можно эффективно решать только в парт-
нерстве. Сейчас профсоюзный комитет при-
нимает активное участие в обсуждении всех
проблемных вопросов. 

(Окончание на 2-й стр.)

Председатель профкома ЗАЭС Николай ЗАХАРОВ:
«Наши главные задачи по-прежнему остаются неизменными»

Цьогоріч для дітей працівників атом-
ної станції було запропоновано оздоров-
лення у трьох літніх таборах відпочинку
— «Агатівка», «Водограй» та «Форпост-
десант».

Уже понад 15 років діти працівників
Хмельницької АЕС із задоволенням прово-
дять частину літніх канікул у Гощанському
дитячому санаторно-оздоровчому ком-
плексі «Агатівка», що за кілька десятків
кілометрів від Нетішина. Тут серед чудо-
вої природи можна гарно оздоровитись і
набратися позитивних емоцій. Підтверд-
ження цьому — постійний попит на путівки
саме в «Агатівку». Варто поспілкуватися з
батьками та їхніми дітьми, які вже оціни-
ли умови відпочинку у таборі неподалік
Гощі, і у відповідь почуєш, що в цьому
оздоровчому закладі якась особлива пози-
тивна енергетика, після закінчення відпо-
чинку школярі неохоче покидають обійми
«Агатівки».

Тут, звичайно, немає ніяких секретів, — у
Гощанському оздоровчому закладі створені
необхідні умови для змістовного відпочинку
та гармонійного розвитку дітей. Його дирек-
тор Петро Стахов серйозно ставиться до під-
бору кандидатур вожатих, обслуговуючого
персоналу. Головним «дійовим особам», від-
почивальникам, там нема коли сумувати.
Досвідчений менеджер розуміє, що батьків
неможливо примусити брати путівки туди, де
дітям буде нецікаво. Він розраховує на гарну
репутацію закладу, батьки ж заздалегідь
цікавляться умовами відпочинку у таборах,
до яких планують відправити своїх дітей.

Порадував нетішинських дітлахів від-
починок і у таборі «Водограй», що на За-

карпатті. Загалом там оздоровилося 250
дітей.

Табір відпочинку «Форпост-десант» ство-
рено на базі спортивного клубу «Пульсар».
Тут діти атомників мали можливість пройти
військово-спортивний вишкіл. Його організа-
тори свою роботу побудували на патріотич-
ному вихованні підростаючого покоління, а
також покращенні їх фізичного розвитку.
Вони навчають рукопашного бою, подолання
смуги перешкод, дають ази парашутно-
десантного спорту, дайвингу, поводження зі
зброєю, надання першої допомоги та зага-
лом виживання у польових умовах.

За словами заступника голови профспіл-
кового комітету ВП ХАЕС Віталія П’ятковсь-
кого, цьогоріч у літніх таборах відпочило 374
дитини працівників атомної станції. З новими
силами, враженнями вони знову сіли за
парти, радо діляться з ровесниками спога-
дами про відпочинок і друзів, з якими
заприятелювали у таборі.

На знімку: оздоровлення під егідою
спортивного клубу «Пульсар»

ОЗДОРОВЛЕННЯ ВІД ПРОФКОМУ ВП ХАЕС

І відпочинок, і військово-спортивний вишкіл
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«Гилея» провела 18-й традиционный профсоюзный семинар
(Окончание.

Начало на 1-й стр.)
— Как бы, может быть,

странно это не прозвучало,
упомянутые темы сегодня,
как никогда, актуальны для
профсоюзов и отвечают
реалиям времени, — отме-
тила Алена Леонидовна.

Участие в семинаре при-
нял также председатель
профкома первичной проф-
союзной организации НАЭК
«Энергоатом» Алексей Лыч,
который провел встречу с
профактивом на тему «От-
четы и выборы в ППО НАЭК
«Энергоатом» и обсудил с
делегациями множество
других насущных вопросов.

Интересно, что в этом
году участники семинара
работали командами и даже
сдавали своеобразные эк-
замены. Такая форма уча-
стия позволила максималь-
но раскрыть каждую тему,
обсудить ее всесторонне, с
разных точек зрения. 

Традиционно, помимо
учебы, время пребывания
в «Гилее» было наполне-
но спортивными и культур-
но-массовыми мероприя-
тиями. День начинался с

утренней зарядки. После
лекций проводили спор-
тивные соревнования по
волейболу, мини-футболу,
дартсу, различные эста-
феты. В этом другим стан-
циям активно помогала
представитель делегации
Запорожской АЭС Ирина
Вященко. Ежедневно под-
водили итоги, вручали куб-
ки, медали и грамоты.

Проходили и концерт-
ные, театральные костюми-
рованные мероприятия, ко-
торые были призваны не
только развлечь людей, но
и объединить делегации
атомпрофсоюзников со
всей Украины.

— Недаром говорят,
что «Гилея» — это своего
рода пионерский лагерь
для взрослых. Возмож-
ность непринужденного об-
щения, творческого подхо-
да к раскрытию тех или
иных актуальных вопросов.
В то же время на семина-
ре всегда поднимаются
серьезные проблемы, об-
судить которые можно в
неформальной обстанов-
ке, — резюмировала Але-
на Прокопенко.

(Окончание.
Начало на 1-й стр.)

Сегодня важным является сохране-
ние наших спортивных объектов и
решение спорных вопросов, связанных
с оплатой. Для обсуждения этих тем
обязательно привлечем и в.и.о. гене-
рального директора ЗАЭС Владимира
Максимовича Пышного. Думаю, в
режиме диалога нам будет проще
выработать эффективные решения.

В конце года мы должны принять
участие в праздновании Дня энергети-
ка. И уже сейчас профкомом ведется
активная работа по подготовке к этому
празднику. Впереди — отчетно-выбор-
ная конференция. В январе — стан-
ционная, в феврале — на уровне компа-
нии «Энергоатом». Так что ни планы, ни
приоритеты у нас не изменились.

— А что касается выполнения
Коллективного договора?

— Профсоюзный комитет строго
отслеживает и будет отслеживать вы-
полнение Коллективного договора.
Одной из его норм, в частности, пред-
усмотрена выплата единовременного
пособия при выходе на пенсию (от 10 до
20 окладов). Мы должны закрыть
Коллективный договор за 2016 год, а в
нем эти оклады предусмотрены. По-
этому профсоюзный комитет готов осу-
ществлять выплаты при перечислении
средств на наш счет. Чтобы средства
поступили, мы на уровне Компании и
Атомпрофсоюза инициируем рассмот-
рение этого вопроса. Механизм осу-
ществления выплат в законодательном
поле уже отрегулирован дополнитель-
ным Совместным решением. Как толь-
ко поступят средства на выплату этих
окладов, люди их получат. Профсоюз-
ный комитет будет отслеживать выпол-
нение этого обязательства.

Еще один немаловажный вопрос
касается спецодежды. Пока, к сожале-
нию, бывают пробелы, которые нам
нужно устранить.

Непонятна политика по жилищному
строительству. Нужно признать, что в
этом вопросе мы сильно сдали пози-
ции. Необходимо искать пути решения
жилищной проблемы, ведь она актуаль-
на для коллектива ЗАЭС.

Профком по-прежнему оказывает
материальную помощь на лечение, оздо-
ровление. Мы также отслеживаем все

приказы на увольнение и вынесение
выговоров. Люди должны понимать — в
профкоме они могут рассчитывать на
помощь. 

— Реалии жизни таковы, что
время от времени работникам
ЗАЭС требуются большие средства
на лечение, дорогостоящие опера-
ции. Есть ли перспективы к уве-
личению суммы на материальную
помощь?

— К сожалению, в последние годы
медицина превратилась в бизнес.
Иногда большая часть денег, которые
нужны человеку, уходят не столько на
лечение, сколько на оплату услуг вра-
чей. Мы не компенсируем затраты на
лечение, мы оказываем помощь. И
оплатить расходы, которые идут у
работников ЗАЭС на «благодарность»
самим врачам, не можем. Тем не
менее, человеческая жизнь была и
остается главной ценностью. И проф-
союзный комитет это прекрасно осо-
знает. По  тем финансам, которыми
располагает профсоюзный комитет,
материальная помощь на 2016 год
запланирована в размере 2 млн гри-
вен. Но, только представьте себе, уже
на 1 августа, чтобы закрыть основные
вопросы, нам пришлось перераспре-
делить средства и выделить еще около
500 тыс. гривен. 

— Получается, двух миллионов
не хватило?

— Конечно, не хватило! Перерас-
пределение позволило нам закрыть те
потребности, которые накопились по
состоянию на август. Суммы просто
астрономические! Все-таки общая эко-

номическая ситуация в стране сказыва-
ется на уровне благосостояния людей. 

— Планируются ли какие-то из-
менения, связанные с распределе-
нием путевок?

— Уверен, что к этой теме мы с вами
еще неоднократно вернемся. Сейчас
скажу только, что считаю необходимым
искоренить практику, когда по путевкам
ездят одни и те же люди. Думаю, мы
найдем рычаги, чтобы восстановить
необходимый баланс.

— Известно, что еще одно на-
правление работы профсоюза —
благотворительность, продиктован-
ная событиями на Донбассе.

— Мы все верим в то, что эта война
скоро закончится. И поддерживаем
наших ребят, которые несут службу в
зоне проведения АТО. Только за пер-
вое полугодие профсоюзный комитет
НАЭК «Энергоатом» оказал финансо-
вую помощь военнослужащим в АТО в
размере 2,2 млн гривен. Плюс, один из
заводов Южно-Украинской ЗАЭС ре-
монтирует военную технику. То есть
волонтерское движение в Атомпроф-
союзе и профкомах на каждой из пло-
щадок развито довольно сильно. Ведь
главные ценности и приоритеты для
нас остаются неизменными: мир, здо-
ровье, семья, сопереживание. 

Я рад, что у нас есть костяк едино-
мышленников, закаленный разными
ситуациями. Все вопросы профсоюз-
ный коллектив ЗАЭС решает коллектив-
но. Мы прислушиваемся к мнению друг
друга и готовы отстаивать интересы
каждого работника ЗАЭС.

Людмила ГОТЫЧ

Председатель профкома ЗАЭС Николай ЗАХАРОВ:
«Наши главные задачи по-прежнему остаются неизменными»

АТОМНІ НОВИНИ

Дворічна робота колективу Запорізької АЕС з
модернізації первістка станції завершилася успіхом.
Державна інспекція ядерного регулювання України
ухвалила рішення про продовження терміну експлуа-
тації енергоблока №1 ЗАЕС до 23 грудня 2025 року.

Нагадаємо, що історія найбільшої у Європі атомної стан-
ції розпочалася саме з пуску згаданого блока, який відбувся
10 грудня 1984 року. Відтоді потужним агрегатом виробле-
но 177 млрд кВт/год. електроенергії. Це, до речі, більш як
річне виробництво всієї української генерації (163,3 млрд
кВт/год. у 2015 році). Останні два роки блок найчастіше
перебував на кількамісячних ремонтах. При цьому в пере-
рвах між ними продовжував генерувати планові потужності.

Зрештою, всі роботи з модернізації завершено й отри-
мано дозвіл на подальше активне життя блока. Нагадаємо,
що гарантований термін роботи останнього — 30 років, а
далі її продовження можливе лише після виконання жор-
стких вимог до безпечної експлуатації всього блочного
обладнання.

Продовжено життя енергоблока

Рішення завдань збере-
ження і передачі знань на
Хмельницькій АЕС було
розпочато в навчально-тре-
нувальному центрі в 2011
році, коли за проектом
МАГАТЕ UKR/0/010 «Управ-
ління знаннями в ядерно-
енергетичному комплексі
України» на ХАЕС відбулася
місія технічної підтримки
МАГАТЕ з «Передачі техно-
логії управління і оцінки ста-
ну управління знаннями в
ядерній галузі». За п’ять
років створена структура і
внутрішньоорганізаційна
нормативна база, яка регла-
ментує функціонування і
подальший розвиток систе-
ми управління знаннями. 

Відповідно до вимог По-
ложення про раду з управ-
ління знаннями наказом по
станції створена «Рада з уп-
равління знаннями у ВП
ХАЕС», яку очолює генераль-
ний директор Хмельницької
АЕС Микола Панащенко.
Координація виконання рі-
шень та планів покладається

на Робочу групу, до складу
якої входять заступники ге-
нерального директора з
якості та управління, кадрів і
соціального розвитку та
заступник головного інжене-
ра з підготовки персоналу.

Регулярне проведення
анкетування виявляє персо-
нал, що є носієм прихованих
(неявних) знань, для якого
існує ризик втрати цих знань
(пенсія, зміна місця роботи
та ін.).

У навчально-тренуваль-
ному центрі Хмельницької
АЕС виготовлено спеціаль-
ний стенд «Управління ядер-
ними знаннями», на якому
представлені документи, ре-
зультати самооцінки, нові
надходження в технічну біб-
ліотеку, статті в галузі уп-
равління ядерними знання-
ми тощо. 

Усі ці заходи сприяють
збереженню і передачі знань
між поколіннями і діють як
інструмент підвищення ефек-
тивної діяльності ВП «Хмель-
ницька АЕС».

Збереження ядерних знань

Проблема збереження і передачі знань в ядерній
галузі має виняткове значення. Ядерні технології
мають довгий життєвий цикл, під час якого змінюються
кілька поколінь атомників. Від початку проектування до
завершення виведення з експлуатації минає майже сто
років. Протягом усього цього терміну треба забезпечи-
ти збереження знань про діяльність АЕС, що були на
початковий момент і придбані в процесі експлуатації.

18 вересня відсвяткував
свій козацький ювілей го-
ловний спеціаліст зі спор-
тивно-масової роботи ЦК
Атомпрофспілки України

Микола Арсентійович
МЕРКУШЕВ

Щирі вітання ювіляру
— від колег, друзів, одно-
спілчан, які бажають йому і
надалі залишатися таким
же енергійним, активним,
бадьорим. Пропагандист
спорту, фізичної культури,
здорового способу життя,
організатор практично усіх
змагань серед працівни-
ків атомно-промислового
комплексу, Микола Арсентійович користується заслуже-
ною повагою в трудових колективах.

Міцного здоров’я імениннику на довгі роки, щастя і здій-
снення найзаповітніших мрій!

***
Колектив «Атомника України» приєднується до усіх

найщиріших побажань відповідальному у праці, тала-
новитому, щирому і доброзичливому ювіляру. І дякує за
довгі та плідні роки співпраці з профспілковим часописом.

ВІСТІ З ЧОРНОБИЛЯ

На 29 ноября 2016 года заплани-
ровано завершение процесса над-
вигания Арки на объект «Укрытие»
Чернобыльской АЭС. Об этом со-
общает Государственное агентство
Украины по управлению зоной
отчуждения (ГАЗО).

«Строительство нового безопас-
ного конфайнмента (Арки) на Чер-
нобыльской АЭС находится на
финальной стадии второго этапа
преобразования объекта «Укрытие» в

экологически безопасную систему.
Запланировано, что окончание про-
цесса надвигания Арки состоится 29
ноября 2016 года при участии стран-
доноров Чернобыльского фонда Ук-
рытие», — говорится в сообщении.

Стоит напомнить, что новый без-
опасный конфайнмент (НБК) — са-
мое большое подвижное сооружение
в мире, которое будет оснащено уни-
кальными технологиями и система-
ми. Высота арки — 110 метров, что

равно высоте Эйфелевой башни,
длина — 150 метров, ширина — 260
метров и вес более 31 тыс. тонн.

В ноябре 2017 года планируется
ввести объект в эксплуатацию и на-
чать работы по демонтажу нестабиль-
ных конструкций. Проектом пред-
усмотрено, что новое сооружение
будет эксплуатироваться в течение
100 лет.

По проекту арка сооружается на
расстоянии 250 метров от саркофа-
га, именно этот путь будет «пройден»
в процессе надвигания Арки.

Арку надвинут на «Укрытие» в ноябре

Наказом Міненерговугілля України від 12 вересня 2016
року №571 затверджено новий склад колегії міністерства
на чолі з міністром Ігорем Насаликом. Учасниками колегії
також є Голова Професійної спілки працівників атомної
енергетики та промисловості України Валерій Матов і пре-
зидент ДП НАЕК «Енергоатом» Юрій Недашковський.
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КОНКУРС ПРОФЕСІЙНОЇ МАЙСТЕРНОСТІ

В этом году свой про-
фессионализм показали
семь операторов СВО V и VII
групп. В соответствии с
программой, разработан-
ной специалистами РАЭС
(где и пройдет конкурс уже
среди победителей от каж-
дой АЭС), было подготовле-
но 15 билетов, содержащих
по 10 вопросов и охваты-
вающих теорию и практику
повседневной работы опе-
раторов спецводоочистки
всех групп.

Право вытянуть кон-
курсный билет доверили
единственной девушке в
конкурсной комиссии —
председателю организации
молодежи ХЦ Марии Цисар.
Конечно, абсолютно одина-
ковых условий для всех кон-
курсантов создать не уда-
лось — кто-то в отпуске, а
кто-то после ночной смены,
поэтому временной пока-
затель учитывали в мень-
шей степени. Все уложились
во время, отведенное для
проведения теоретического
этапа конкурса, а оценивали
его по максимально полным
и правильным ответам. 

По результатам подсче-
та баллов теоретического и

практического этапов кон-
курса места распредели-
лись следующим образом:
I место — Александр Ток-
маков, II место — Вадим
Якушев, III место — Денис
Хлусов.

— Этот конкурс — мощ-
ный стимул для совершен-
ствования профессиональ-
ного мастерства не только
для основных участников
события, но и для всего кол-
лектива химцеха, — считает
победительница конкурса
профмастерства ГП НАЭК
«Энергоатом» в 2013 году,
член конкурсной комиссии
Мария Цисар. — Эти про-
фессиональные состязания
активизируют обмен опы-
том, способствуют укрепле-
нию корпоративных связей,
повышают престиж рабочей
профессии. Каждый моло-
дой специалист должен
попробовать себя в этом
конкурсе. 

Заместитель начальника
цеха по эксплуатации вто-
рой очереди Вадим Алек-
сеев удовлетворен орга-
низацией и результатами
соревнования: «Конкурс по-
зволил участникам про-
демонстрировать высокий

уровень в практической час-
ти, что и учтется в плане
карьерного роста». 

По результатам участия
в предыдущих конкурсах
профессионального мас-
терства в ХЦ переведены на
инженерные должности (хи-
миками) Марина Каширс-
кая и Мария Цисар, началь-
никами смен ХЦ — Максим
Охрименко и Петр Дятлов,
повысили разряд до макси-
мального лаборанты Люд-
мила Джус и Любовь Домио. 

В общецеховом ча-
те «Общение ХЦ» собы-
тие активно обсуждалось и
комментировалось сами-
ми участниками состяза-
ния: «Очень интересный
конкурс, спасибо за органи-

зацию! Почаще бы!», «Мог
лучше», «Кто старался и учил
— получил заслуженную на-
граду. Рад работать с та-
ким оператором как Алек-

сандр Токмаков. Есть чему
учиться».

Награждение победите-
лей — это вручение грамот,
флеш-карты за первое мес-

то, начисление денежной
премии всем призерам.

Татьяна ТУРЧИНА,
профорг химического

цеха ЮУАЭС

Повышают престиж
рабочей профессии

Этим летом, впервые за 39 лет существования
химического цеха (ХЦ) ЮУАЭС, в подразделении
прошел конкурс профессионального мастерства
среди операторов спецводоочистки. В конкурсе ГП
НАЭК «Энергоатом» работники ХЦ атомной элект-
ростанции пять раз принимали участие и всегда
занимали призовые места.

Участники конкурса профмастерства на рабочем месте. Слева направо: А. КИРДАН, А. ТОКМАКОВ,

В. ЯКУШЕВ

Інформація за темою
Конкурс професійної майстерності серед електрослю-

сарів з обслуговування засобів температурного контролю
та спецвимірювань цеху теплової автоматики та вимірю-
вань (ЦТАВ) відбувся цього літа і на Хмельницькій АЕС.

Конкурсанти пройшли теоретичні та практичні випробуван-
ня. Окрім спеціальної професійної підготовки, враховувалися
знання з пожежної та радіаційної безпеки, охорони праці. До
трійки лідерів, за підсумками першого етапу, увійшли елек-
трослюсарі Григорій Панасюк, Андрій Судаков та Максим
Потомський.

За підсумками двох етапів конкурсу професійної майстер-
ності найкращі результати показав Андрій Судаков. Друге місце
посів Максим Потомський. Третім став Григорій Панасюк.

«Підвищення професійного рівня серед молоді підрозділу
— основне завдання конкурсу профмайстерності, — проко-
ментував підсумки конкурсу заступник начальника по роботі з
персоналом ЦТАВ ВП ХАЕС Петро Іщенко. — Проведення таких
заходів згуртовує колектив, створює умови для кар’єрного
росту молодих».

ЗМІЦНИТИ ПРАВА ЛЮДИНИ І ПРОФСПІЛОК

Ожидается, что упомянутые принципы
и рекомендации позволят «кардинально
изменить текущую ситуацию и умень-
шить эксплуатацию, снизить использова-
ние принудительного труда и уязвимость
миллионов трудящихся во всем мире, в
том числе трудовых мигрантов, страдаю-
щих от действий торговцев людьми,
недобросовестных вербовщиков рабо-
чей силы и работодателей». PSI принял
активное участие в разработке принципов
и рекомендаций, столь важных, в частнос-
ти, для работников сферы здравоохране-

ния и социального обслуживания, ведь
демографические изменения и нехватка
рабочей силы приведут к росту междуна-
родного найма в ближайшие годы.

«Принципы и рекомендации будут
способствовать укреплению прав чело-
века и профсоюзов, всех работников, в
том числе права доступа к информации,
на вступление в профсоюзы, коллектив-
ные переговоры, достойные условия тру-
да и жизни. Они обеспечат защиту
информаторов, раскрывающих злоупо-
требления в сфере найма, а также доступ

к рассмотрению жалоб, возмещению и
компенсаций работников, чьи права были
нарушены. Правительства должны обес-
печить механизмы трансграничного вос-
становления справедливости даже после
возвращения работника в свою родную
страну».

Особое место в них уделено двусто-
ронним и многосторонним трудовым
соглашениям. В реализации и монито-
ринге должны участвовать профсоюзы,
работодатели и правительства. PSI
выступает за эффективное государст-
венное регулирование деятельности кад-
ровых агентств, прозрачность, обеспече-
ние доступа работников к информации и
активное участие профсоюзов в разра-
ботке, осуществлении и мониторинге
двусторонних трудовых соглашений.

Леся СЕМЕНЯКА

Рекомендации МОТ по найму — шаг вперед
в борьбе с эксплуатацией работников-мигрантов

СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ

ПОРАДИ ФАХІВЦЯ

Під час кризи багатодітним родинам доводиться нелег-
ко. Нині важко одягти, взути й вивчити одну дитину. А як
бути, коли в родині троє, четверо та більше малят? У тако-
му разі на допомогу приходить держава.

Відповідно до статті 13 Закону України «Про охорону дитин-
ства», багатодітним родинам і дітям із цих родин надаються піль-
ги. Зокрема, такі родини мають право на:

50-відсоткову знижку на квартплату в межах площі, перед-
баченої законодавством (21 кв. м загальної площі житла на кож-
ного члена родини плюс 10,5 кв. м на родину);

50-відсоткову знижку на оплату за користування комуналь-
ними послугами (газ, електрика тощо) і вартості балонного газу
в межах норм споживання. Знижка під час розрахунків плати за
опалення надається на 21 кв. м опалювальної площі на кожного
члена родини й додатково на 10,5 кв. м на родину;

50-відсоткову знижку на паливо, зокрема рідке, у межах
норм споживання (якщо будинки не мають централізованого
опалення);

позачергове встановлення квартирних телефонів. Абон-
плата за користування квартирним телефоном становить 50%
від затверджених тарифів.

Варто додати, що пільги надають незалежно від виду житла
та форми власності на нього.

Крім того, дітям з багатодітних родин надаються пільги на:
1) безплатні ліки за рецептами лікарів;

2) щорічне медичне обстеження та диспансеризацію, а
також компенсацію витрат на зубопротезування;

3) першочергове обслуговування в лікувально-профілактич-
них закладах, аптеках і першочергову госпіталізацію;

4) безплатний проїзд усіма видами міського пасажирсь-
кого транспорту (крім таксі), автомобільним транспортом
загального користування в сільській місцевості, а також
залізничним і водним транспортом приміського сполучення.
Також діти можуть безплатно їздити автобусами приміських
та міжміських маршрутів, зокрема внутрішньорайонних,
внутрішньо- та міжобласних незалежно від відстані й місця
проживання;

5) безплатні оздоровлення та відпочинок, згідно із Законом
«Про оздоровлення та відпочинок дітей».

Документами, що підтверджують статус багатодітної сім’ї та
її право на отримання пільг, є посвідчення батьків та дитини з
багатодітної сім’ї. Для отримання такого посвідчення одному з
батьків необхідно звернутись за місцем реєстрації до структур-
ного підрозділу районних, районних у містах держадміністрацій,
виконавчих органів міських, районних у містах (у разі їх утворен-
ня) рад з відповідними документами. Після подачі цих докумен-
тів зазначені структурні підрозділи подають відомості про дітей
та батьків багатодітної сім’ї до Єдиного державного автоматизо-
ваного реєстру осіб, які мають право на пільги, та видають
посвідчення.

Строк дії посвідчень визначається окремо для кожної бага-
тодітної сім’ї. Дітям з багатодітної сім’ї посвідчення видаються з
шести років. Посвідчення видаються безоплатно!

Пільги багатодітним

Осінь — чудова пора для збирання грибів у лісі. Як зро-
бити цей відпочинок безпечним і цікавим, щоб спілкування
з природою принесло тільки задоволення, а час, прове-
дений у лісі, став для вас незабутнім, і знову, дочекав-
шись вихідного дня, ви поспішали на зустріч з природою?

Збираючись до лісу, не забудьте покласти у рюкзак сірни-
ки, компас, необхідний запас води, не завадить також взяти
трохи їжі, краще буде, якщо у лісі ви будете не одні, а з рідними
або знайомими. Якщо ви полюбляєте збирати гриби одні, то
необхідно обов’язково повідомити рідних про те, у яку місце-
вість ви збираєтеся вирушити для «тихого полювання» на гри-
бочки. Любителям «тихого полювання» необхідно знати і
дотримуватись правил збирання грибів. Корисність знань про
народні правила збирання грибів неодноразово підтверджена
на практиці, а самі вони значно доповнені й уточнені наукою.
Ось деякі з них.

1. Старі люди, досвідчені грибники рекомендують збирати
в лісі тільки ті гриби, про які ви точно знаєте, що вони їстівні.

2. Гриби, які ви не знаєте, або їхня їстівність викликає хоч
малесенький сумнів, ніколи не вживайте в їжу і не пробуйте їх
на смак ні вареними, ні сирими.

3. Не збирайте і не вживайте грибів, які біля основи ніжки
мають округле потовщення, оточене «комірцем» (як, наприк-
лад, у червоного мухомора), і не пробуйте їх на смак.

4. Намагайтеся усі гриби, а особливо сироїжки, збирати з
цілою ніжкою, обережно складати їх у корзину. Без ніжки буде
важко виявити, яка з них була з потовщенням і «комірцем».

5. Якщо збираєте у лісі печериці, звертайте особливу
увагу на колір пластинок, що містяться зі споду шапки.
Ніколи не збирайте і не їжте печериці, що мають пластинки
білого кольору. У справжніх їстівних печериць пластинки
швидко рожевіють, а потім темніють. У смертельно-отруй-
ної поганки, схожої за зовнішнім виглядом на печерицю,
пластинки завжди білого кольору.

6. Ніколи не збирайте гриби перезрілі, ослизлі, зіпсовані,
червиві.

7. Не пробуйте і не їжте ніяких грибів у сирому вигляді.
8. Їстівні гриби, що ростуть біля автомобільних доріг, акуму-

люють свинець, який міститься у вихлопних газах, і стають
отруйними. Не беріть їх.

9. Ніколи не спокушайтеся на приємний колір і смак грибів.
Деякі небезпечні отруйні гриби мають досить «апетитний
вигляд» і приємно пахнуть.

10. Сушити можна всі гриби, окрім пластинчастих (опе-
ньок, лисичок, ґруздів, сироїжок).

11. Гриби, відібрані для висушування, мити не потрібно, їх
чистять щіткою від піску, листків, іншого сміття.

12. Не покладайтеся на жодні «дуже прості» і легкі способи
розпізнавання отруйних грибів. Їх немає. Необхідно просто
вивчити види отруйних грибів.

13. Якщо ви не впевнені у своїх знаннях про їстівні гриби,
поряд немає досвідченого грибника, а ви боїтеся помилки,
краще не збирайте гриби — виберіть інший спосіб відпочинку.

Принесені додому гриби необхідно в той самий день роз-
класти за видами і знову ретельно проглянути. Всі сумнівні,
перезрілі, червиві гриби викидають. Нижню, забруднену части-
ну ніжок зрізають, гриби відмивають від піску і сміття. З маслю-
ків та інших, покритих слизом грибів, необхідно зняти плівку з
шапки. Потрібно в той самий день зварити гриби у великій кіль-
кості води. Воду злити і якщо вона дуже темного кольору, про-
варити їх ще раз. Воду злити і прополоскати гриби остаточно.

Микола ГЛАДІЧ,
технічний інспектор праці ЦК Атомпрофспілки

Правила збирання грибів
та запобіжні заходи отруєння ними

ЕЛЕКТРОЕНЕРГІЯ ЯК ТОВАР

В Україні з 1 вересня приблизно на 25% зросли тари-
фи на електроенергію відповідно до постанови №220
Національної комісії, що здійснює державне регулю-
вання у сферах енергетики та комунальних послуг.

Згідно з документом, при споживанні електроенергії до 100
кВт/год. на місяць тариф збільшується з 57 коп. за 1 кВт/год. —
до 71,4 коп. При споживанні за місяць від 100 кВт/год. до 600
кВт/год. — з 99 коп. за 1 кВт/год. до 1,29 грн.

Водночас, ті громадяни, які використають понад 600
кВт/год. на місяць, змушені будуть заплатити за кожну кВт/год.
1 грн 63,8 коп., а не 1,56 грн, як було раніше.

Комісія також установила тариф на електроенергію для
багатодітних сімей, родин із прийомними дітьми, дитячих
будинків та гуртожитків. Він незалежно від обсягу споживан-
ня електроенергії становить 71,4 коп. за 1 кВт/год. Для релі-
гійних організацій, дитячих центрів «Артек» і «Молода гвар-
дія», а також міського електричного транспорту вартість 1
кВт/год. становитиме 1,29 грн.

Такі тарифи на електроенергію діятимуть до 28 лютого
2017 року. А з 1 березня 2017-го — чергове зростання тари-
фів для населення: 90 коп. за 1 кВт/год. при споживанні до
100 кВт/год. на місяць і 1,68 грн. — за понад 100 кВт/год.

Международная организация труда сделала большой шаг вперед в защите
прав работников-мигрантов, приняв 7 сентября 2016 года на Техническом трех-
стороннем совещании экспертов по разработке рекомендаций по справедли-
вому найму при участии работодателей, профсоюзов и правительств рекомен-
дации по справедливому найму. Общие принципы и рабочие рекомендации по
найму персонала в настоящее время представлены на утверждение на
ноябрьском заседании Административного совета МОТ.
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

27 ВЕРЕСНЯ — ВСЕСВІТНІЙ ДЕНЬ ТУРИЗМУ

Любителі мандрувати Кар-
патами прекрасно знають,
наскільки важливо «піймати»
хорошу погоду, тоді гори від-
криваються у всій своїй величі
і красі, вони просто неймовір-
ні, коли їхні вершини торка-
ються хмарин. Нам поталани-
ло, бо, піднявшись на гору Піп
Іван, ми бачили весь Чорно-
гірський хребет як на долоні.

Вершина ця цікава не ли-
ше тим, що вона одна з найви-
щих в українських Карпатах, —
на ній розташована колишня
астрономічна обсерваторія,
яку ще називають Білий Слон,
бо узимку, обліплена снігом,
нагадує велетенського сло-
на. Збудована поляками у
1936–1938 роках для вчених
Варшавського університету.
Коли почалася Друга світова
війна, вони вивезли усе цінне
обладнання. Обсерваторія пе-
рейшла у власність СРСР. До
червня 1941 року тут ще вели-
ся метеорологічні спостере-
ження.

Цікаві факти. Обсервато-
рія зводилася переважно з

використанням місцевого бу-
дівельного матеріалу — ка-
меню-пісковика, що здешев-
лювало і спрощувало її спо-
рудження. Робочою силою
були переважно місцеві меш-
канці із сіл. Камінь на гору під-
возили кіньми чи несли на
спині. Так само транспортува-
ли інші будматеріали, облад-
нання, доправлені залізницею
до найближчої станції Ворохта
(70 км від місця спорудження
обсерваторії). Багато зусиль
було витрачено на перенесен-
ня до вершини гори Піп Іван 33
скринь із елементами купола
та іншими деталями. Най-
більша з них важила 950 кг.

Обсерваторія складала-
ся із 43 кімнат і мала 57
вікон. Там був конференц-
зал, помешкання керівника,
інші житлові приміщення,
їдальня, кабінети, зал для
метеоінструментів. У підвалі
обладнали акумуляторну та
котельню.

Керівником обсерваторії
був виходець із села Микули-
чин, що неподалік Яремче. Тут
він жив разом із дружиною та
сином. Ще кілька осіб допо-
міжного технічного та науково-
го персоналу забезпечували
постійні астрономічні та ме-
теоспостереження. Перебу-
вав тут і загін польських при-
кордонників.

Відновлення покинутої уні-
кальної будівлі розпочалося
у 2012 році, коли стартував
спільний україно-польський
проект за участю Прикар-
патського національного уні-
верситету ім. В. Стефаника і
Варшавського університету за
підтримки Міністерства куль-
тури і національної спадщи-
ни Республіки Польща. Було
задекларовано, що обсерва-

торія відновить свою роботу у
2018 році. 

У липні поточного року
відбулося спільне засідання
представництв двох універси-
тетів, окреслено обсяг робіт, а
це очищення об’єкта від бруду,
утеплення, гідроізоляція, вста-
новлення огорожі, рекламних
та інформаційних стендів із
правил поведінки відвідувачів
(а вони, ой, як необхідні, зва-
жаючи на безкультур’я деяких
туристів!). А ще потрібен во-
допровід, електрика, громо-
відвід…

Обсерваторію планують
використовувати науковці з
Польщі та України, проводи-
ти тут астрономічні дослід-
ження, створити сейсмоло-
гічну станцію, біостаціонар із
досліджень флори та фауни
Карпатського національного
парку, постійно діючу міжна-
родну метеорологічну стан-
цію, туристичний стаціонар.
У приміщенні також працю-
ватиме рятувальний загін
ДСНС України у Івано-Фран-
ківській області, який бу-
де забезпечувати рятувальні
операції у районі Чорногірсь-
кого хребта.

Нині обсерваторію що-
дня відвідують десятки ту-
ристів, особливо їх багато
влітку. Тільки упродовж од-
ного серпневого тижня було
зареєстровано майже 340
туристичних груп загальною
чисельністю понад 1600 осіб,
із них півтори сотні — іно-
земців.

На час перебування там
нашої туристичної групи бри-
гадою будівельників уже були
встановлені ворота та кам’яні
пілони. Кімнати вичищалися
від сміття та будівельних від-
валів. Реставрується, віднов-
люється все, як було колись —
мури-паркани, хвіртки, доріж-
ки, східці…

Хочеться обов’язково по-
вернутися сюди через два ро-
ки, у 2018-му, щоб на власні очі
побачити друге народження
астрономічної обсерваторії на
горі Піп Іван.

Людмила ГАП’ЮК
Фото

Тетяни МІХНЕНКО

Занедбана часом і людьми
унікальна споруда — високогірна астрономічна обсерваторія, розташована на горі Піп Іван,
що на Чорногірському хребті у Карпатах, чекає на своє друге народження

Її і відвідала наша туристична група, здійснюючи на
День Незалежності кількаденний похід по усіх двохти-
сячниках українських Карпат. Їх шість, Піп Іван третій за
висотою — 2028 метрів над рівнем моря. Стартували
ми на горі Петрос (2020 м), до якої добиралися понад
півтора десятка кілометра з села Кваси Рахівського
району, що на Закарпатті. 

БЛАГОДІЙНІСТЬ АТОМНИКІВ

У сонячну погоду Чорногірський хребет з гори Піп Іван — як на долоні

Колектив Хмельницької АЕС узяв шефство над Берез-
дівською спеціальною школою-інтернатом для дітей з
особливими потребами ще восени 2003 року.

У цьому закладі є кабінет соціально-побутової орієнтації,
тут дітей навчають таким, здавалося б, простим речам, як
приготування їжі, сервірування столу, миття посуду, ремонт
одягу, прання та прасування білизни тощо. І саме завдяки
нам, шефам, цей кабінет щороку поповнюється необхідною
технікою та приладдям. Цього разу на свято першого дзво-
ника у підшефний заклад комісія профкому по роботі з діть-
ми та шефській роботі доправила придбані на кошти, пожер-
твувані персоналом підприємства, нові сучасні девайси:
мультиварку, блендерний набір та електричну праску.

Крім того, привезли дітям: одяг, взуття, іграшки, настільні
ігри, книги, набори та тканини для трудового навчання, диски з
фільмами та іграми, прикраси, сумочки, косметику та білизну
для дівчат, туалетне мило.

У профкомі зберігається інформація про усіх пожертву-
вачів, які висловили своє побажання залишитися невідоми-
ми для широкого загалу. Хочу назвати підрозділи, завдяки
яким у комісії була можливість придбати для потреб школи
таку необхідну їм побутову техніку. Це — управління капі-
тального будівництва, цех дезактивації та переробки радіо-
активних відходів, цех наладки вентиляційного устаткуван-
ня. Велике вам спасибі та земний уклін, колеги.

Повертаючись з Берездова, делегація завітала до ще одно-
го підшефного закладу — Старокривинського будинку-інтерна-
ту для інвалідів та людей похилого віку, де залишила шість мішків
з одягом, взуттям та постільною білизною. Дуже сподіваємося,
що дідусі та бабусі (а їх в інтернаті 30 осіб) щось собі вподобають
до смаку. Наступний наш приїзд до них відбудеться на початку
жовтня з нагоди Міжнародного дня людей похилого віку. І ми
обов’язково приїдемо! З гостинцями і подарунками.

Людмила МАЛЬКО,
голова комісії профкому ХАЕС 

Подарунки від щирого серця
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